

For Immediate Release

“Proposed provincial prison in Kemptville is illegal”, Notice of Application for Judicial Review Filed

15 August 2022 (Kemptville, Ontario) – Two residents of the small, rural town of Kemptville have filed a Notice of Application with the Divisional Court of Ontario for a Judicial Review of the Ontario government’s proposed plan to pave over prime farmland and bulldoze existing farm buildings located on the former Kemptville Agricultural College to build a provincial prison. Victor Lachance, a member of the Coalition Against the Proposed Prison (CAPP), and Kirk Albert, a member of the Jail Opposition Group (JOG), are doing so in the interest of many residents, community organisations and agri-food groups who have been frustrated by the province’s refusal to meaningfully consult with and provide adequate information to North Grenville residents about their prison plan.

Stéphane Émard-Chabot of the law firm Sicotte Guilbault, acting on behalf of Lachance and Albert, notes: “Through our legal research, our firm has determined that when the provincial government announced in August 2020 that it planned to build a correctional complex on farmland of the former Kemptville Agricultural College they broke the law by not abiding by its own *Provincial Policy Statement* and the local Official Plan, as it is obliged to do under the *Planning Act*”. He adds: “The Judicial Review launched today by my clients is challenging the legality of the decision and is seeking a *Prohibition Order* that will save the farmland and several farm buildings located on the property by stopping the construction of the proposed prison”.

“Ontario is losing over 300 acres of farmland a day”, says Victor Lachance. “How can the province justify its cavalier approach of destroying farmland and farm buildings for a prison that nobody asked for and that experts argue we do not need?” He adds, “Up to \$499 million has been earmarked for a 30-year public-private-partnership to design, build, finance and maintain the proposed prison. The contract for this P3 has not been signed so these funds should be used to help farmers and their communities, not to build cages for people who have been pushed to the margins of our society and are seeking support and care instead of imprisonment”.

“For two years, residents of Kemptville have been requesting details about the proposed prison from the province through correspondence and Freedom of Information requests about its site selection and due diligence activities, including the environmental assessment. The province has refused to share substantive information about its process or its decision to pave over valuable farmland in Kemptville for a prison”, says Albert. He adds, “From many perspectives, the province has failed in its commitments to our local government and residents since announcing its plan in August 2020 and we hope the North Grenville Municipal Council will support this Judicial Review to save not only the land, but the *Green and Growing* vision for Kemptville and North Grenville’s future, that they themselves championed for the community”.

The Judicial Review applicants are calling on the Ontario government to look at the grounds for the application and agree that they should not proceed with the proposed prison. “It’s not too late to change course on their prison plan”, states Lachance. A summary of why the applicants are arguing that the proposed provincial prison in Kemptville is illegal is attached. For more information about the proposed provincial prison in Kemptville, please visit www.cappkemptville.ca.

A media conference is scheduled today for 10:00 a.m. at the Ottawa Courthouse (161 Elgin Street – Ottawa)

MEDIA CONTACTS:

Victor Lachance
Member, CAPP
cappkemptville@gmail.com
613-266-0264

Kirk Albert
Member, JOG
jail.opposition.group@gmail.com
613-327-8268

Stéphane Émard-Chabot
Lawyer, Sicotte Guilbault
semard-chabot@sicotte.ca
613-368-4309

POUR DIFFUSION IMMÉDIATE
« Le projet de prison provinciale à Kemptville est illégal »
Avis de demande de contrôle judiciaire déposé

15 août 2022 (Kemptville, Ontario) - Deux résidents de la petite ville rurale de Kemptville ont déposé un Avis de requête en révision judiciaire auprès de la Cour divisionnaire de la décision du gouvernement de l'Ontario de construire une prison provinciale en détruisant des terres et des bâtiments agricoles de l'ancien Collège agricole de Kemptville. Victor Lachance, membre de la Coalition Contre le Projet de Prison (CCPP/CAPP), et Kirk Albert, membre du Jail Opposition Group (JOG), le font dans l'intérêt de nombreux résidents, d'organisations communautaires et d'organisations liées à l'alimentation qui ont été frustrés par le refus de la province de consulter sérieusement les résidents de North Grenville et de leur fournir des renseignements adéquats sur leur plan d'incarcération.

Stéphane Émard-Chabot, du cabinet d'avocats Sicotte Guilbault, au nom de Lachance et Albert, note : « Grâce à notre recherche juridique, notre cabinet a déterminé que lorsque le gouvernement provincial a annoncé en août 2020 qu'il prévoyait construire un complexe correctionnel sur les terres agricoles de l'ancien Kemptville Agricultural College, il a enfreint la loi en ne respectant pas sa propre déclaration de politique provinciale et la section locale Plan officiel comme il est tenu de le faire en vertu de la Loi sur l'aménagement du territoire. » Il ajoute : « La révision judiciaire lancée aujourd'hui par mes clients conteste la légalité de la décision et demande une ordonnance d'interdiction qui sauvera les terres agricoles et plusieurs bâtiments agricoles situés sur la propriété en arrêtant la construction de la prison proposée. »

« L'Ontario perd plus de 300 acres de terres agricoles par jour », déclare Victor Lachance. « Comment la province peut-elle justifier son approche cavalière consistant à détruire des terres agricoles et des bâtiments agricoles pour une prison que personne n'a demandée et dont nous n'avons pas besoin selon les experts? » Il ajoute : « Le contrat montant jusqu'à 499 millions de dollars pour ce PPP n'a pas été signé, alors ces fonds devraient servir à aider les agriculteurs et leurs collectivités, et non à construire des cages pour des gens qui ont été mis en marge de notre société »

« Depuis deux ans, les résidents de Kemptville demandent des détails sur la prison proposée à la province au moyen de correspondance et de demandes d'accès à l'information au sujet de la sélection du site, y compris l'évaluation environnementale. La province a refusé de partager des renseignements importants sur son processus ou sa décision de paver des terres agricoles de valeur à Kemptville pour une prison », dit Albert. Il ajoute : « À bien des égards, la province a manqué à ses engagements envers notre gouvernement local et nos résidents depuis l'annonce de son plan en août 2020 et nous espérons que le Conseil municipal de North Grenville appuiera cette révision judiciaire afin de sauver non seulement le territoire, mais la vision Green and Growing pour l'avenir de Kemptville et de North Grenville ».

Les requérants demandent au gouvernement de l'Ontario d'examiner les motifs de la demande et de convenir qu'ils ne devraient pas aller de l'avant avec l'établissement proposé. « Il n'est pas trop tard pour changer de cap sur leur projet de prison », déclare Lachance. Vous trouverez ci-joint un résumé des raisons pour lesquelles les demandeurs soutiennent que la prison provinciale proposée à Kemptville est illégale. Pour de plus amples renseignements sur la prison provinciale proposée à Kemptville, veuillez consulter www.cappkemptville.ca.

Une conférence médiatique est prévu aujourd'hui à 10 h au palais de justice d'Ottawa (161, rue Elgin – Ottawa)

CONTACTS MÉDIAS

Victor Lachance
Membre, CCPP
cappkemptville@gmail.com
613-266-0264

Kirk Albert
Membre, JOG
jail.opposition.group@gmail.com
613-327-8268

Stéphane Émard-Chabot
Avocat, Sicotte Guilbault
semard-chabot@sicotte.ca
613-368-4309